
54
№ 10, 2.03.2009

www.businessexpert.md

2Criza în accepţie prezidenţială 

buletin economic bisăptămânal

„Într-un an situaţia pri-
vind raportarea financiară 
se va schimba radical...”

Sistemul bancar: incertitudini 
la început de an 

Guvernul a aprobat acordul cu BERD 
şi Banca Europeană de Investiţii privind 
finanţarea Aeroportului Internaţional 
Chişinău. Documentul a fost semnat la 18 
decembrie 2008. Pentru modernizarea ae-
roportului, BERD va aloca 25,5 mil. euro, 
iar BEI - 20 mil. euro. Urmează să fie re-
novată pista de decolare, să fie reconstruită 
sala de aşteptare, precum şi să fie extins 
terminalul de deservire a pasagerilor. Banii 
sunt alocaţi pe un termen de 15 ani, cu o 
perioadă de graţie de 4 ani, rata procentuală 
- eurolibor 3 luni + 3,8%. 

Camera Înregistrării de Stat urmează 
să fie transformată din întreprindere de 
stat în instituţie publică. Guvernul a apro-
bat în acest sens modificări la lege. Instituţia 
urmează să fie finanţată de la bugetul de stat. 
Camera Înregistrării de Stat a fost fondată în 
1992, activând pe principii de autogestiune. 
Anterior, mai mulţi experţi au declarat că sta-
tutul de agent economic care îi revenea insti-
tuţiei vine în contradicţie cu interesele sale. 

Autorităţile transnistrene vor face „tot 
posibilul” pentru a menţine cursul de 9 
ruble transnistrene pentru un dolar. O de-
claraţie în acest sens a făcut Oxana Ionova, 
preşedinta băncii republicane transnistrene. 
Ea a adăugat că instituţia a recomandat en-
tităţilor financiare din regiune să nu aplice 
o diferenţă mai mare de 10% la cursul de 
vânzare şi cumpărare a valutei străine, însă, 
organizaţiile de credit nu au reacţionat la 
propunere. Oxana Ionova a precizat că 
banca pregăteşte modificări normative care 
îi vor permite să intervină pentru „a stopa 
interesele speculative de pe piaţă”. Rubla 
transnistreană a început să se devalorizeze 
pe fundalul crizei care a afectat regiunea. 

Moldova cere deschiderea mai multor 
puncte vamale pentru exportul vinurilor 
în Rusia. Premierul Zinaida Greceanîi a 
declarat că acest subiect a fost discutat în 
cadrul vizitei ministrului rus de Externe 
Serghei Lavrov. Părţile nu au oferit mai 
multe detalii la acest subiect. În prezent, 
vinurile moldoveneşti sunt livrate în Rusia 
printr-un singur punct vamal, iar mai mulţi 
vinificatori s-au plâns că suportă pierderi 
din această cauză. 

Evenimentele săptămânii 

SECtoRul pRIvAt şI CRIzA 

Lucrurile nu vor reveni de la sine la normal. Şi 
efortul singular al unor companii, cât ar fi de 
eficient acesta, nu este de ajuns. Sigur, multe 

din întreprinderile, care vor şti să-şi optimizeze cos-
turile şi să stabilizeze afacerea, să gestioneze situaţia 
de criză o vor trece fără mari pierderi şi vor ieşi mai 
puternici dintr-o perioadă de instabilitate economică. 

Criza a cuprins, însă, nu doar o companie sau chiar 
mai multe, este pusă la încercare întreaga economie, 
care nu a fost afectată din interior, ci din exterior. 
Astfel şi firmele s-au trezit într-o bună zi cu proble-
me în prag nu pentru că cineva ar fi gestionat aface-
rea prost, recesiunea din ţările în care aveau parteneri 
comerciali a tăiat exporturile, băncile au comprimat 

creditarea, consumul s-a redus şi pe piaţa locală.  
„Boala” este generală şi leacul, ca să dea efect, ar 

trebui să fie la fel, administrat întregului organism. În 
ultimele săptămâni i-am auzit pe mai mulţi oameni de 
afaceri reproşând Guvernului că nu are un plan anti-
criză. Evident că nu poţi afirma contrariul odată ce nu 
a fost făcut public un atare plan. Autorităţile au greşit 
atunci când au declarat că Republica Moldova nu va 
fi afectată de criză.

Este firesc ca primul să vină cu soluţiile Guvernul, 
dar întrebarea e: de ce comunitatea de afaceri nu a ini-
ţiat elaborarea unor măsuri urgente pe care să le aducă 
în atenţia autorităţilor? Peste 150 de oameni de afa-
ceri, top manageri, bancheri, consultanţi şi specialişti 
din mediul academic din România pe parcursul a câ-
torva luni au participat la dezbateri care s-au finalizat 
cu elaborarea unui document cu 44 de recomandari pe 
termen scurt şi mediu ce conţin soluţii anticriză. “Ni-
ciodată nu a fost mai evident decât în această perioadă 
de criză financiară că autorităţile au nevoie de exper-
tiza din mediul privat şi că businessurile depind, mai 
mult decât oricând, de deciziile inspirate ale guver-
nanţilor”, au declarat participanţii la proiectul numit 
Guvernul privat.

La noi se merge pe principiul: scapă cine poate. O 
fi şi acesta un lucru pozitiv, în sfârşit vom scăpa de în-
treprinderile ineficiente, vor rămâne în competiţie cei 
mai puternici. Însă suferă nu doar cei slabi. Criza nu 
alege. Şi cu cât se întârzie începerea unor discuţii se-
rioase cu atât vom ieşi mai greu din această încercare. 
Un parteneriat real între autorităţi şi mediul privat ar 
putea să genereze soluţii anticriză. Nimeni nu deţine 
soluţia perfectă pentru criză. De aceea este atât de im-
portant efortul comun.

Sectorul privat aşteaptă soluţii de la bancă, de la 
Guvern şi acestea trebuie să intervină, dar şi comuni-
tatea oamenilor de afaceri trebuie să-şi pună umărul la 
elaborarea unor soluţii pentru relansarea economiei.  

vladbercu@businessexpert.md 

Ar fi totuşi straniu ca oamenii de afaceri, care sunt deja afectaţi de criză, să 
aştepte cu mâinile în sân ca cineva să-i ajute. vlad BERCu
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O perioadă îndelungată banca centrală 
rusă a susţinut rubla şi, totuşi, criza a impus 
devalorizarea ei. Şi cetăţenii ţării voastre se 
întreabă: nu este scumpă menţinerea leului?  

Deocamdată, nu e scumpă. (…) Din 2001, produsul 
intern brut în ţara noastră a crescut cu 65%. Aceasta 
(creşterea – n.r.) este menţinută de un volum de măr-
furi. Nu sunt simpli bani tipăriţi la tipografie. Sunt 
bani care au ca suport mărfuri. În 2001 (…) rezervele 
valutare erau de 222 milioane de dolari. Astăzi, ele 
constituie aproape 2 miliarde de dolari. De aceea, 
avem acoperire destul de solidă pentru operaţiunile 
de export-import, pe care le avem cu alte ţări. În afară 
de aceasta, suntem optimişti în sensul că nu va bântui 
mult această criză şi această stare financiară mondia-
lă. Cred că principalele state din lume vor găsi, totuşi, 
modul şi forma în care să tempereze criza. 

Care este, totuşi, principala ameninţare 
pentru economia Moldovei? 

Principala ameninţare este neachitarea la timp 
pentru producţia livrată. Pentru serviciile prestate 
peste hotare. Iată această nerepatriere a valutei nu 
ne va permite să refacem acele rezerve care tre-
buie păstrate în banca naţională. În al doilea rând, 
nu ne va permite să asigurăm procesele normale 
tehnologice de producţie, circulaţia banilor trebuie 
să fie normală. Deja în anumite ramuri se resimt 
întârzieri la plata salariilor. 

În ultimul timp, multe state ex-sovietice 
cer, sub presiunea crizei, credite din partea 
Rusiei. Moldova nu a cerut ajutor? 

Deocamdată, nu avem nevoie de ajutor. Avem 
nevoie de programe investiţionale separate. Însă, 
suntem legaţi de angajamentele faţă de FMI şi Ban-
ca Europeană pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare. În 
cazul acestora, la examinarea chestiunilor de obţine-
re a creditelor trebuie respectate anumite norme. De 
exemplu, China ne-a propus un credit avantajos de 

Criza în accepţie prezidenţială 

Preşedintele Vladimir Voronin a acor-
dat pe parcursul săptămânii trecute 
mai multe interviuri pentru presa stră-
ină, în care a vorbit inclusiv despre 
criza economică şi impactul acesteia 
asupra ţării noastre. Vă oferim câteva 
secvenţe din interviurile difuzate de 
Eho Moscvî şi Kommersant.

Colaboratorii Serviciului Fiscal de Stat au 
efectuat pe parcursul anului trecut aproape 
50 000 de controale fiscale la agenţii econo-
mici, iar a zecea parte din acestea au repr-
ezentat „verificări totale”, se arată într-un 
raport al Ministerului Finanţelor.

În urma reviziilor, fiscul a calculat plăţi suplimentare la 
bugetul de stat în valoare de 200 milioane de lei, însă, doar 
40 la sută din acestea au fost achitate. De asemenea, Ser-
viciul Fiscal a întocmit circa 24 de mii de procese verbale 
administrative pentru diferite încălcări.  

La Camera Înregistrării de Stat sunt luate la evidenţă 
aproximativ 150 de mii de întreprinderi.  

Fiscul a mai instituit, anul trecut, posturi fiscale la 260 
de agenţi economici, în special, din sectorul comerţului cu 
ridicata, producerea băuturilor alcoolice şi vânzarea elec-
trocasnicelor. Ministerul Finanţelor afirmă că în perioada 
în care au fost monitorizaţi, agenţii economici au demon-
strat o creştere a vânzărilor de 1,5 ori. 

Fiscul a efectuat 
aproape 50 000 de 
controale, în 2008 

Compania moldo-israeliană „Sanin” a ob-
ţinut certificat ISo 9001:2000. Întreprinderea 
este specializată în producerea ambalajelor flexi-
bile cu imprimare color, a peliculei din polietile-
nă şi polipropilenă. Certificatul a fost eliberat de 
compania SGS.

Moldtelecom a fost avertizată pentru utiliza-
rea neautorizată a resurselor de numerotare. 
Sancţiunea a fost aplicată de Agenţia Naţională 
pentru Reglementare în Comunicaţii Electronice 
şi Tehnologia Informaţiei. ANRCETI a stabilit că 
operatorul utilizează fără licenţă unele resurse de 
numerotare pentru prestarea serviciilor de telefo-
nie fixă într-un şir de raioane, precum şi în muni-
cipiul Chişinău.  Într-un comunicat al Agenţiei se 
spune că conducerea Moldtelecom a recunoscut 
faptul utilizării neautorizate a unor resurse de 
numerotare şi a dat asigurări că nu va admite în 
viitor asemenea încălcări.

Energbank a anunţat lansarea depozitului 
„Mărţişor” începând cu 3 martie curent. De-
pozitul este destinat persoanelor fizice şi se con-
stituie pe o perioadă de 1 lună la o rată fixă a 
dobânzii de 19% anual pentru depunerile în lei şi 
9% anual pentru cele în euro şi dolari SUA.

Eventis şi-a lansat un blog corporativ. „Blo-
gul reprezintă o viziune neformală asupra acţiu-
nilor din cadrul companiei, a promoţiilor compa-
niei şi a activităţii persoanelor care au legătură cu 
compania”, se arată într-un comunicat de presă 
al întreprinderii. Sunt disponibile două versiuni 
ale blogului, în limbă română http://eventis.md/
blog/ro şi rusă http://eventis.md/blog/ru.

Comerţbank a deschis o reprezentanţă nouă 
în sectorul Centru. Aceasta este situată pe stra-
da Armeneasca, 47. Reprezentanţa oferă servicii 
de schimb valutar, transferuri băneşti, deschide-
rea depozitelor, etc. Reprezentanţa lucrează fără 
zile de odihnă de la 9:30 la 18:30.

Evenimente corporative 

1 miliard de dolari, cu o dobândă de 3%, pentru re-
paraţia drumurilor. Dar, FMI s-a opus vehement, să 
nu îl contractăm. Ei (FMI – n.r.) ne oferă credite cu 
dobânda de 0,4%, dar un miliard nu doresc să ne dea. 
Noi însă avem nevoie de acest miliard pentru a so-
luţiona problema drumurilor. Sunt gata să contractez 
acest împrumut de la europeni cu 0,4%. Dacă nu îl 
vom primi, îl vom contracta de la chinezi.



2 № 10,    2.03.2009
www.businessexpert.md 3

Creditele au mers pe tendinţe 

Soldul creditelor  în economie s-a micşorat cu 
936,5 milioane de lei sau 3,7 %. Băncile au dat 
cu 60,8% mai puţine credite decât în decembrie. 
Creditele în lei moldoveneşti s-a comprimat până 
la 510,3 milioane lei, de la 1620,6 milioane în 
decembrie. Un nivel atât de scăzut al creditării a 
fost înregistrat ultima dată în ianuarie 2005, când 
au fost contractate credite în lei în sumă totală de 
524.2 mln. Şi volumul creditelor în valută străină 
s-a redus sensibil, cu 23,2 mln USD, până la 34,2 
mln USD.  

Sunt efectele crizei? Creditul a mers pe ten-
dinţele din ultimul deceniu, când reducerea cre-
ditării în ianuarie a fost de peste 40%. Cele mai 

mari descreşteri (51,7% şi, respectiv, 51,3%)  au 
fost în 2003 şi 2008. Companiile şi populaţia fac 
procurări masive la sfârşit de an şi, ca urmare, 
apelează la bănci, ca apoi în ianuarie să-şi ia o 
pauză.  

Este pentru prima oară, însă, când s-a ajuns la 
un nivel atât de scăzut al creditării, care vine după 
declinul din octombrie şi noiembrie de respectiv 
642 mln de lei faţă de luna precedentă şi 532 mln. 
Şi reducerea soldului este mai pronunţată decât 
în ultimii zece ani, cea mai mare scădere (- 1,3%) 
înregistrându-se în 2004. 

Rata medie la creditele în lei s-a majorat cu 0.70 
puncte procentuale, până la o medie de 23,25%, 
în timp ce rata la împrumuturile în valută străină 
a scăzut cu 1,37 p.p, , până la 13,19%. 

Sistemul bancar: incertitudini la început de an 
Activele au scăzut cu 2,39%, creditul şi leasingul financiar net s-au redus cu 4,31%, 
iar depozitele cu dobândă per total – cu 2,83%, rezervele valutare ale Băncii Naţio-
nale a Moldovei s-au diminuat cu 168,02 milioane de dolari SUA, astfel arată evolu-
ţia sistemului bancar în prima lună a anului.  
Capitalul de gradul I a băncilor s-a majorat nesemnificativ, cu 0,65%, însă faţă de 
sfârşitul lunii ianuarie 2008 a urcat cu 24,92% şi astfel confirmă capacitatea de 
rezistenţă a sistemului la eventualele dificultăţi financiare de provenienţă internă 
sau externă. 
Lichiditatea pe termen lung pe sistemul bancar (active cu termen mai mare de doi 
ani/ resurse financiare cu termen potenţial de retragere mai mare de doi ani, princi-
piul I al lichidităţii nu mai mare de 1) a fost de 0.65, faţă de 0,71 acum un an. Nivelul 
acestui indicator denotă disponibilitatea resurselor care pot fi investite pe termen  
de peste doi ani şi cu cât acesta este mai jos, cu atât lichiditatea e mai înaltă. Lichi-
ditatea curentă pe sistem (active lichide, exprimate prin numerar, depozite la BNM, 
hârtii de valoare de stat, credite interbancare nete cu termenul de până la o lună / 
total active x 100% ≥ 20 la sută) a alcătuit 31.52. Respectarea de către bănci a indi-
catorilor lichidităţii relevă că acestea dispun de surse adecvate de finanţare pentru 
acoperirea necesităţilor atât pe termen lung, cât şi pe termen scurt.

Bănci şi finanţe overnight domină tranzacţiile inter-
bancare  

Volumul creditelor/depozitelor interbancare s-a 
diminuat semnificativ – cu 47,5% faţă de luna pre-
cedentă.  Cel puţin 98,9% din valoarea totală a tran-
zacţiilor de 1084,5 milioane de lei au constituit-o 
tranzacţiile overnight (credite sau depozite pe termen 
foarte scurt – în medie termenul a fost de 2 zile).

Criza clatină optimismul deponenţilor 

Spre deosebire de credite care aproape ferm au 
mers pe tendinţe, depozitele au ales o altă cale, 
deşi în aceeaşi direcţie – soldul depozitelor la ter-
men a scăzut cu 2,6%, populaţia şi companiile au 
depus în economiile în lei cu 644,6 mln (-29,6%) 
mai puţin decât în decembrie,  iar în depozitele la 
termen în valută cu 174,2 mln lei (-10,7%) mai pu-
ţin decât în decembrie 2008. 

Datele Băncii Naţionale a Moldovei arată o scă-
dere mai mare a depozitelor în lei constituite de per-
soanele juridice (-58,7%) şi o diminiuare sub medie a 
depozitelor atrase de la persoane fizice. Ponderea de-
pozitelor în monedă naţională ale populaţiei a ajuns 
la 82,5%, faţă de 70,2% în luna decembrie. Multe 
companii se confruntă, se pare, cu o criză de lichidi-
tate, ca urmare nu mai aduc bani la bancă. 

Dacă privim atent la statistici, şapte din ultimii 
zece ani au fost sub semnul minus prima lună a 
anului, însă doar în 2005 s-a înregistrat o scădere 
pronunţată, de 14,2% per total depozite la termen 
şi 26,2% la cele constituite în lei moldoveneşti. O 
primă şi superficială concluzie ar fi că totuşi există 
o anumită teamă de criză, astfel că o parte din po-
pulaţie preferă să ţină economiile acasă. Oricum, 
suma în valută străină depusă în bănci este impre-
sionantă ridicându-se la 140,4 milioane de dolari.  

Ianuarie a fost ultima lună, când rata dobânzilor 
la depozite a mers în sus, în februarie mai multe 
bănci au anunţat reducerea ratelor cu 1,5-3%.  

Mai puţini bani în circulaţie  

Numerarul pus circulaţie s-a redus în ianuarie cu 
797 milioane de lei (- 10,5%), până la 6 781,7 mi-
lioane de lei. Ca urmare ponderea acestora în baza 
monetară s-a diminuat la 62,1%, în timp ce cota 
rezervelor băncilor s-a majorat până la 37,9%. 

şi rezerve valutare mai mici  

Rezervele internaţionale nete ale sistemului ban-
car s-au micşorat cu 77,4 mln USD, până la 1148,2 
mln USD. Însă dacă rezervele BNM s-au redus cu 
160,7 mln USD, cele ale băncilor dimpotrivă au 
crescut cu 83,3 mln USD. 

Obligaţiunile externe ale sistemului bancar au 
constituit 644,0 mln USD, inclusiv alle BNM (faţă 
de FMI) – 159,8 mln USD. 

Activele interne nete ale sistemului bancar s-au 
redus cu 612,6 mln lei (minus 3,2%). 

leul s-a depreciat uşor 

Cursul oficial al leului moldovenesc s-a depreciat 
de la 10,4002 pentru 1 dolar SUA la începutul lunii 
ianuarie până la 10.5229 la finele lunii, iar faţă de euro 
s-a apreciat de la 14.7406 la 13.4883 lei pe euro.
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veaceslav Negruţă: Băncile au devenit 
mai exigente 

Economistul Veaceslav Negruţă, aflat şi în postura de 
concurent electoral, a estimat că, „pe de o parte băncile nu 
sunt predispuse să ofere împrumuturi oricui, ele au devenit 
mai exigente. Pe de altă parte, sunt solicitări de creditare 
mai puţine, companiile sunt foarte precaute, în plus rata 
dobânzii e mare”. 

„Anterior puteai să obţii lejer bani de la bănci. Astăzi 
este cu mult mai dificil. La eliberare creditului băncile 
solicită rapoartele financiare, bilanţurile contabile pe anul 
2008, care sunt total diferite decât cele din ultimii cinci-
şase ani, când situaţia companiilor a fost mai bună. şi, deci, 
băncile au multe motive de a respinge cererea de creditare”, 
spune Veaceslav Negruţă.  „Chiar şi acei care în trecut au 
luat împrumuturi şi au istorii de credit bune, acum nu le pot 
obţine, pentru că bilanţul contabil nu le permite”. 

Expertul este de părere că situaţia actuală „poate să se 
perpetueze şi în 2010, pentru că multe întreprinderi vor 
avea un bilanţ contabil mai prost în 2009”.  

Şi dacă „la o primă etapă a crizei băncile nu vor fi afec-
tate, la o a doua, a treia etapă a crizei ar putea să aibă pro-
bleme prin faptul că au probleme acei care au luat credite, 
iar pe de altă parte obligaţiunile băncilor au devenit mai 
scumpe, ca urmare a ratelor înalte la depozite pe care le-au 
oferit în a doua jumătate a anului 2008. Creditul s-a scum-
pit”, mai afirmă Negruţă. 

„La insistenţa BNM de a micşora dobânzile, unele bănci 
au reacţionat micşorând cu până la 4 puncte  procentuale 
dobânda la depozite. La credite, însă, dobânda nu s-a dus 

Băncile intră în „şomaj”: creditul în lei coboară la nivelul anului 2005 

Valoarea totală a creditelor acordate de băncile moldoveneşti în luna ianuarie a 
suferit o scădere considerabilă, de 2,5 ori faţă de luna precedentă, ca urmare a 
creşterii costului surselor de finanţare şi a exigenţei mai mari a băncilor la acor-
darea împrumuturilor. Cea mai mare scădere s-a produs la creditele în lei moldo-
veneşti. Date ale Băncii Naţionale a Moldovei relevă că valoarea totală de împru-
muturi în lei, respectiv 510,3 milioane, a fost de peste 3 ori mai mică decât în luna 
precedentă, când creditul în monedă naţională a ajuns la 1,62 miliarde de lei.

în jos. Nu s-a întâmplat acest lucru în ianuarie, cred că în 
februarie va fi aceeaşi istorie”, menţionează economistul, 
care crede că Banca Naţională ar trebui să reducă norma 
rezervelor obligatorii „până la cel puţin 10 la sută” şi astfel 
să stimuleze creditarea. 

Sergiu luchiţa: Sunt creditaţi doar cei 
mai solvabili şi de încredere clienţi  

„Sistemul bancar este stabil, nu este afectat de criza fi-
nanciară internaţională şi deţine lichidităţi mai mult decât 
suficiente pentru a executa obligaţiunile sale, afirmă econo-
mistul Sergiu Luchiţa, consultant local al Băncii Mondiale. 
Există însă câţiva factori importanţi, care au impus băncile 
să devină mai prudente în acordarea creditelor: i) impactul 
crizei economico-financiare mondiale asupra economiei 
Moldovei; ii) situaţia politică după alegerile parlamentare;  
iii) variaţia cursului valutar al leului, fiind influenţat, în spe-
cial, de remitenţe şi, în sfârşit, comportamentul deponenţilor 
în condiţiile create”.  

Expertul crede că „activând în situaţie de incertitudine 
totală şi fiind lipsite de posibilitatea de a influenţa situaţia, 
băncile au luat o poziţie de aşteptare în segmentul de risc, pe 
care îl pot gestiona - segmentul de creditare, pentru a fi gata 
să răspundă oricând provocărilor generate de situaţia politică, 
variaţia cursului valutar şi comportamentul deponenţilor”. 

„Lichidităţi în sistemul bancar există în volum suficient, 
iar condiţiile de creditare nu s-au modificat esenţial. Rata do-
bânzii rămâne, deocamdată, la un nivel înalt şi continuă să 
diminueze cererea de credite. Băncile abia încep a le diminua, 
dar acest proces ar putea dura câteva luni”, spune Luchiţa.  

Problema, în opinia acestuia, constă „în calitatea cere-
rii noi de credite: băncile au dubii în privinţa viitoarei ca-
pacităţi de plată a potenţialilor debitori, în condiţiile unui 
potenţial impact (semnificativ) al crizei asupra economiei 
Moldovei în acest an. Băncile continuă să acorde credite, 
însă doar celor mai solvabili şi de încredere clienţi. Reieşind 
din analiza evoluţiei creditelor în economie în ultimele luni, 
numărul acestora a scăzut semnificativ”. 

„Impactul scăderii volumului creditelor în economie, 

de regulă, este foarte negativ, principalul fiind restrângerea 
activităţii economice în lanţ a întreprinderilor, indiferent de 
sectorul economic sau forma de proprietate, cu toate conse-
cinţele derivate din aceasta. Impactul pe termen scurt condu-
ce, în primul rând, la suspendarea strategiilor de dezvoltare 
a întreprinderilor, apoi la restrângerea activităţii economice, 
impulsionarea şomajului, iar pe termen mediu/lung – la insol-
vabilitatea întreprinderii, majorarea semnificativă a şomaju-
lui, scăderea veniturilor populaţiei, scăderea consumului, scă-
derea importurilor, reducerea taxelor vamale şi ca urmare – al 
veniturilor bugetului de stat, reducerea (îngheţarea) salariilor 
şi pensiilor bugetare etc”, spune Sergiu Luchiţă.

Comentarii

DoSAR BuSINESS ExpERt 

Creditele şi leasingul financiar a crescut per total, 
în anul 2008, cu 19,37 la sută, cel mai redus ritm de 
creştere din ultimii cinci ani.

Cea mai înaltă creştere, respectiv 50,6%, a fost 
înregistrată în anul 2007, faţă de 37,24% în 2006, 
31,11% în 2005, respectiv 25,54% în anul 2004. Poli-
ticile mai restrictive ale Băncii Naţionale în anul tre-
cut, în special legate de majorarea în prima jumătate 
a anului 2008 a normei rezervelor obligatorii deţinu-
te de băncile comerciale din mijloacele atrase a dus 
la reprimarea creditării. Astfel, în lunile octombrie 
băncile comerciale au acordat agenţilor economici şi 
populaţiei împrumuturi cu 642,6 milioane de lei mai 
puţine decât în luna precedentă, iar în noiembrie cu 
peste jumătate de miliard de lei mai puţine credite. 
După reducerea treptată a normei rezervelor obligato-
rii ce a dus la sporirea resurselor creditare, în decem-
brie băncile au acordat cu 79,0% mai multe credite în 
lei decât în luna precedentă.  

Soldul total al creditelor acordate în economie  a  în-
sumat 25 miliarde 122.6 milioane de  lei la finele anului  
2008, majorându-se cu 20.3%, sau cu 4 238.8 milioane 
de lei în comparaţie cu  sfârşitul anului 2007. 

Împrumuturile în lei s-au scumpit în anul 2008 cu 
13,6%, iar cele în valută străină cu 35,1%.

CARtE DE vIzItă 

veaceslav Negruţă este doctor în economie. A fost 
consilier principal de stat în Guvernul Sturza din 1999, 
considerat un guvern reformator. În anii 2000-2001 
director de departament Politică monetară şi cercetări 
al Băncii Naţionale. 2001-2003 economist superior în 
proiectul USAID „Reforma fiscală în Republica Mol-
dova”. 2004-2005 – economist în proiectul BIZPRO/
Moldova, finanţat de USAID.  2003-2007  - director 
executiv adjunct al Fundaţiei CASE Moldova.  

Sergiu luchiţa este din septembrie 2007 con-
sultant local al Băncii Mondiale, Proiectul RISP II, 
asistenţă Comisie Naţionale a Pieţei Financiare în 
sectorul asociaţiilor de economii şi împrumut. Aprilie 
2007 – august  2007 - expert în analiza sectorială a 
economiei Republicii Moldova, membru al Echipei 
de experţi pentru efectuarea analizei constrângerilor 
şi analizei sectoriale în cadrul Programului  de ela-
borare a propunerii de ţară COMPACT (responsabil 
- Guvernul RM) în scopul obţinerii asistenţei financi-
are de la „Millenium Challenge” Corporation (MCC, 
SUA). 2003 - 2007 - consultant local al BM pentru 
Ministerul Finanţelor al Republicii Moldova în do-
meniul reglementării şi supravegherii asociaţiilor de 
economii şi împrumut. 2001-2003 - economist-coor-
donator în Departamentul Reglementare şi Suprave-
ghere Bancară, secţia Metodologie şi Rating a Băncii 
Naţionale a Moldovei.
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„Într-un an situaţia privind raportarea financiară se va 
schimba radical...”

Interviu cu Veaceslav Ciobanu, preşedintele Consiliului Director al Asociaţiei Contabi-
lilor şi Auditorilor Profesionişti din Republica Moldova 

CARtE 
DE vIzItă 

veaceslav Ciobanu  este preşedin-
tele Consiliului Director al Asociaţiei 
Contabililor şi Auditorilor Profesionişti 
din Republica Moldova din anul 2006.

2005-2007 – membru al Consiliu-
lui consultativ pe lîngă Ministerul fi-
nanţelor al Republicii Moldova. 2007 
- membru al Comitetului Coordonator 
pentru supravegherea reformei în ad-
ministrarea fiscală.

Din 1999 director al Firmei de audit 
“OptimAudit” S.R.L.;

2004. - consultant, corporaţia ameri-
cană The Citizens Network for Foreign 
Affairs Inc.(CNFA).

Contabil profesionist certificat, Aso-
ciaţia Contabililor şi Auditorilor Profe-
sionişti din RM (ACAP); Contabil Cer-
tificat Practic (CAP), ACAP programul 
de certificare CIPA..

Asociaţia Contabililor şi Auditorilor 
Profesionişti a fost creată în anul 1996 
şi are  peste 800 de membri.  Asociaţia 
a câştigat reputaţia de promotor exce-
lent al profesiei de contabil şi oferă o 
gamă largă de programe de învăţământ 
pe specialitate pre-profesional, profe-
sional şi pe termen lung. ACAP este 
membru cu drepturi depline a Consiliu-
lui de Conducere şi Consiliului Federa-
ţiei Internaţionale a Contabililor 

Potrivit Legii contabilităţii nr. 
113-XVI din 27 aprilie 2007 (art. 47 
(2), entitatea de interes public „este 
obligată să aplice Standardele Inter-
naţionale de Raportare Financiară 
(S.I.R.F.) de la 1 ianuarie 2009. În 
ce măsură a fost îndeplinită legea? 

Este o lege revoluţionară, o lege bună. 
Despre puţine legi, ca specialist în dome-
niul economic, aş putea afirma acest lucru. 
Ea a fost elaborată cu suportul consultan-
ţilor străini, a Consiliului Europei, în con-
formitate cu toate directivele europene. 
Unul dintre consultanţii străini, care la 
momentul adoptării legii au participat la 
discuţii la Ministerul Finanţelor, a afirmat 
că Legea contabilităţii este una dintre cele 
mai bune în Europa.  

Această lege implică şi foarte multe res-
ponsabilităţi din partea autorităţilor noas-
tre. În conformitate cu Legea contabilităţii, 
pentru o categorie de întreprinderi, numite 
„entităţi de interes public” (acestea sunt, în 
particular, instituţiile financiare, compani-
ile de asigurări, companiile cu un număr 
mare de angajaţi, cu o cifră de afaceri 
mare) de la 1 ianuarie 2009 a început etapa 
de implementare a Standardelor Internaţi-
onale de Raportare Financiară (SIRF). De 
la această dată avem obligaţiunea de a apli-
ca SIRF 1 „Adoptarea pentru prima dată 
a Standardelor Internaţionale de Raportare 
Financiară”, care poate fi considerat un 
standard de trecere. De la 1 ianuarie 2009, 
acele întreprinderi care au obligaţiunea 
să treacă la standarde internaţionale, sunt 
obligate să folosească acest standard şi la 
data de 01.01.2010 să prezinte un bilanţ de 
deschidere, întocmit conform SIRF. 

De la 1 ianuarie 2010 trebuie să aplicăm 
toate Standardele Internaţionale de Rapor-
tare Financiară. Este o etapă foarte dificilă 
pentru întreprinderi. Când a fost elaborată 
şi adoptată legea, acum 2-3 ani, s-a creat 
iluzia unei enorme rezerve de timp. Iată, 
însă, că timpul s-a scurs foarte repede, şi 
pot spune că suntem insuficient pregătiţi 
pentru a trece la noile standarde. 

Totodată în Republica Moldova există 
mai multe întreprinderi care folosesc de 
cîţiva ani Standardele Internaţionale de 
Raportare Financiară, este vorba de bănci, 
companii cu capital străin, care au început 
de sine stătător să implementeze SIRF, 
însă- în majoritatea lor, întreprinderile sunt 
abia la o etapă de pregătire. 

Ce este, de fapt, S.I.R.F. şi  de ce 
întreprinderile ar trebui să le imple-

menteze? Care este interesul lor în 
implementarea noilor standarde? 

SIRF sunt standarde în domeniul con-
tabilităţii şi raportării financiare elaborate 
şi folosite de comunitatea internaţională. 
Ele conţin experienţa ţărilor cu o practică 
bogată în acest domeniu şi sunt utilizate de 
majoritatea ţărilor dezvoltate din lume. De 
ce ar trebui să le introducem şi noi? Pentru 
a discuta cu investitorii din alte ţări în ace-
eaşi limbă. Avînd standarde de contabilitate 
diferite, am creat un spaţiu autonom izolat 
de comunitatea europeană, şi investitorii 
care vin la noi, sunt nevoiţi să „traducă” 
rapoartele financiare ale întreprinderilor 
noastre într-o forma cunoscută de ei, cum 
ai face traducerea unui text din altă limbă. 
În cazul rapoartelor financiare elaborate în 
baza standardelor internaţionale, dînşii pot 
liber să folosească situaţiile noastre con-
tabile, să înţeleagă realitatea financiară a 
unităţii economice moldoveneşti. 

Menţionez că standardele noastre naţi-
onale sunt elaborate în baza standardelor 
internaţionale în varianta anului 1993. 
Multe din acestea din urmă nu mai sunt 
aplicabile pe plan internaţional. Multe 
reguli din aceste standarde sunt diametral 
opuse celor din standardele internaţionale 
sau n-au fost actualizate cerinţelor zilei. 
Iar noi continuăm să le folosim. 

În ce măsură au dreptate conta-
bilii şi auditorii care spun că „în-
treprinderile sunt total nepregătite 
pentru a implementa S.I.R.F.?  

Nu pot să afirm că suntem totalmente ne-
pregătiţi, dar situaţia este foarte dificilă. Nu 
a fost un efort serios din partea autorităţi-
lor publice în vederea implementării noilor 
standarde. Realitatea reformei în domeniul 
contabilităţii în mare măsură este analogică 
celei survenite în anul 1998, când a fost re-
alizată prima etapă a reformei contabilităţii, 
implementate primele standarde şi modifi-
cate planurile de conturi contabile. Atunci, 
de fapt, a avut loc o revoluţie.

S-a întâmplat aşa că doar la sfârşitul 
lui decembrie au fost adoptate toate actele 
normative care prevedeau că începând cu 
1 ianuarie 1998 vom avea alte standarde, 
un alt plan de conturi, pe care nu le-am vă-
zut în ochi, astfel că ne-am pomenit după 
revelion total nepregătiţi. Au fost multe la-
crimi, multe probleme, dar am rezistat.  

Totodată, vreau să menţionez că Aso-
ciaţia Contabililor şi Auditorilor Profesio-
nişti (ACAP), fiind membru al Federaţiei 

Internaţionale a Contabililor (IFAC) şi 
altor organizaţii transfrontaliere de speci-
alitate, a anticipat lucrurile şi încă în de-
cembrie 2005 a organizat un seminar la 
tematica Standardelor Internaţionale de 
Raportare Financiară cu asistenţa Partene-
riatului Sud-Est European pentru Dezvol-
tarea Contabilităţi (SEEPAD), iar în aprilie 
2008 a invitat experţi ai Corpului Exper-
ţilor Contabili şi Contabililor Autorizaţi 
din România (CECCAR) în calitate de 
traineri la cursurile de instruire „Standarde 
Internaţionale de Raportare Financiară”. 
Mai mult decît atît, începînd cu iunie anul 
2008, ACAP organizează cursuri DPC cu 
aceeaşi tematică pentru toţi doritorii (con-
tabili şi auditori), desfăşurate în două limbi 
(româna şi rusa). În calitate de instructori 
au fost invitaţi, în special, lectori de la 
Academia de Studii Economice din Mol-
dova, persoane recunoscute în profesie, cu 
autoritate consacrată.  

Pot să vă spun că pînă în prezent, au fă-
cut aceste cursuri circa 190 de persoane şi 
noi sincer ne bucurăm că interesul profesi-
oniştilor noştri faţă de problema dată nu se 
diminuează. 

Potrivit articolului 11 (1) al Le-
gii contabilităţii, Guvernul urma 
să asigure publicarea S.I.R.F., iar 
conform art. 46 Guvernul era obli-
gat să iniţieze negocieri cu Consiliul 
pentru Standarde Internaţionale şi 
Contabilitate privind acceptarea şi 
implementarea S.I.R.F. în Republica 
Moldova. S-a reuşit acest lucru? 

Bineînţeles, negocieri au avut loc şi ca 
urmare standardele au fost publicate într-o 
ediţie specială a Monitorului Oficial (ediţia 
din 30 decembrie 2008), care este deja pro-
pusă pentru comercializare. De asemenea, 
ele sunt expuse pe pagina web a Ministe-
rului Finanţelor. Accesul este asigurat. Cu 
întârziere, dar au fost publicate. 

Nu cu mult timp în urmă a fost adoptată 
o Hotărâre de Guvern privind dezvoltarea 
contabilităţii şi auditului în Republica Mol-
dova. Este, de fapt, o strategie de dezvol-
tare a profesiei la nivel naţional. Şi această 
strategie este determinată de implementa-
rea noilor standarde. În cadrul acestei stra-
tegii se prevede instruire şi consultanţă. Se 
întârzie, dar ne mişcăm înainte. Am reuşit 
în 1998, vom reuşi şi acum. 

Care ar putea fi consecinţele pen-
tru întreprinderii a tergiversării pro-
cesului de implementare a S.I.R.F.? 

Întârzierea afectează calitatea raportări-
lor financiare, nimic mai mult. 

Pe când ne putem aştepta la imple-
mentarea noilor standarde? 

Într-un an situaţia se va schimba mult în 
acest domeniu. Suntem obligaţi din 2010 să 
implementăm noile standarde. Anul acesta 
vom avea de învăţat multe, vom identifica 
metodele de implementare pentru fiecare 
întreprindere în parte. Cred că vom putea 
vorbi despre rezultate la finele anului 2010. 
Dacă autorităţile o să depună eforturi la fel 
de energice ca în 1998-1999 putem spera 
la un rezultat pozitiv. Deocamdată, putem 
spune că mult timp a fost pierdut în zadar.
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AIESEC - o experienţă globală de învăţare
Mulţi angajatori pot confirma următorul fapt: majoritatea proaspeţilor absol-
venţi care le calcă pragul sunt în mare masură debusolaţi. La întrebarea „Ce ştii 
să faci?“, un raspuns des întalnit este „Orice! Pot să fac orice...“ Nu sunt prea 
mulţi cei care ştiu exact ce pot şi ce vor să facă şi, în mod cert, nu acesta este 
raspunsul pe care îl aşteapta recrutorul. El este în cautare a unui tînăr ambiţios, 
creativ, responsabil, cu spirit de lider şi cu o experienţă de lucru sau mai simplu 
zis … un membru AIESEC!

 AIESEC este cea mai mare organizaţie inter-
naţională cu, pentru şi despre studenţi. Ceea ce a 
început acum 60 de ani din dorinţa unor tineri de 
a se dezvolta şi a contribui totodată, la dezvolta-
rea celorlalţi, schimbă astăzi, an de an, vieţile a 
sute, mii de tineri prin noi începuturi.

Astăzi AIESEC este, prezent în peste 100 de ţări 
, care posedă 800.000 alumni şi 32.000 de membri 
participînd anual la 350 conferinţe şi avînd parte 
de 6500 poziţii de leadership cu posibilitatea de a 
efectua mai mult de 4.400 de exchange-uri pe an, 
ce presupune lucrul în domenii ca management, 
tehnologii informaţionale, educaţie şi dezvoltare 
în cadrul companiilor cum sunt: Microsoft, DHL, 
Alcatel-Lucent, UBS, PricewaterhouseCoopers, 
Google France, Electrolux, etc.     

Ceea ce AIESEC oferă membrilor se poate re-
zuma într-un singur cuvânt: experienţă. Studenţii 
care iau contact cu AIESEC învaţă să gîndească 
global, interacţionează cu diverse culturi şi cu 
perspective noi, devin activi în societate şi dobân-
desc aptitudini necesare în mediul business.

În 1999 AIESEC a început activitatea şi în  
Moldova, avînd sediul în Chişinău.

În 2006, AIESEC Moldova s-a extins şi în 

oraşul Bălţi, astăzi AIESEC Moldova însemnînd 
două comitete locale: Chişinău şi Bălţi, numărînd 
aproximativ 100 de membri.

Fiind structurată ca şi o companie, pe depar-
tamente, arii şi subarii, AIESEC este începutul 
fiecărui tînăr student, ambiţios şi pasionat, într-o 
carieră de antreprenoriat,caci  implicarea in ac-
tivitatile specifice fiecarui departament dezvolta 
abilitatile profesionale si educa spirit de lider.

Departamentul de Comunicare
1. Experienţa în diverse domenii - marketing, 

branding, advertising, PR, design materiale pro-
moţionale, web design. 

 2. Interacţiunea continuă cu mediul economic 
local ( parteneri media - TV, radio, ziare şi revis-
te, companii, alte ONG-uri, studenţi ) şi crearea 
unei reţele de contacte la nivel local.

Departamentul External Relations
1. Dezvoltarea abilităţilor de comunicare, ne-

gociere şi acumularea de experienţă practică în 
domeniul vînzărilor. 

 2. Cunoaşterea în detaliu a mediului economic 
local prin interacţiune directă şi crearea unei re-
ţele de contacte atît printre firmele locale cât şi 
printre tineri profesionişti din străinătate

Departamentul talent Management.
1. Experienţa în ceea ce reprezintă domeniul re-

surselor umane - intervievare, alocare, coaching, 
evaluare a performanţelor, pregătire etc.  

 2. Posibilitatea de a deveni trainer şi experien-
ţa în ceea ce înseamnă analiza nevoii de pregătire, 
planificarea şi livrarea de activităţi în acest sens.

Departamentul exchange
1. Cunoaşterea mediului studenţesc internaţio-

nal, a oportunităţilor pe care acesta le oferă şi po-
sibilitatea creării unei reţele de contacte la nivel 
internaţional. 

 2. Interacţiunea directă, cunoaşterea altor cul-
turi şi a reprezentanţilor acestora

Departamentul Financiar
1. Familiarizarea cu managementul financiar 

şi utilizarea instrumentelor financiare: cash-flow, 
bugete. 

 2. Experienţa în contabilitate, scrierea de fi-
nanţări şi granturi, legislaţie finaciară, legislaţia 
vizelor

Experienta acumulată în cadrul departamente-
lor se completează cu opurtunitatea unică a mem-

brilor AIESEC de a coordona proiecte, bazate pe 
issues  ca Antreprenoriat şi Educaţie.

AIESEC Chişinău a reuşit să realizeze o serie 
de proiecte, ca Next Step: acum în ediţia a 3-a,  
proiect ce oferă traininguri şi pregătiri în dezvol-
tarea carierei; Start Smart: planificat în ediţia a 
2-a pentru elevii din liceele din Chişinău şi care 
are ca scop oferirea suportului educaţional pentru 
dezvoltarea abilităţilor şi capacităţilor tinerilor 
de astăzi. ileader organizat în prima ediţie, ce 
reprezintă primul forum de leadership din Mol-
dova, care va crea o platformă pentru tinerii lideri 
din republică. ICo- are menirea de a dezvolta 
spiritul de antreprenor în rîndul tinerilor studenţi 
şi de a-i iniţia în sfera afacerilor. Companiile au 
şansa să interacţioneze cu tineri inovativi, care 
sunt bine instruiţi în domeniul business-ului, prin 
intermediul training-urilor şi workshop-urilor.

Astazi AIESEC Moldova are peste _______ 
parteneri sustenabili şi de încredere, care văd în 
membrii organizaţiei, viitorii angajaţi de succes:

“Parteneriatul cu AIESEC inseamnă o relaţie 
de colaborare cu viitorii lideri ai Moldovei. A fi 
direct implicat în dezvoltarea tinerilor ambiţioşi 
este o oportunitate unică pentru noi şi cred că re-
laţia de partenriat cu AIESEC va avea un impact 
pozitiv asupra noastră, ca si organizatie, precum 
şi asupra următoarelor generaţii de business-mani 
din Moldova.”

Jerad Scott tietz, Director Executiv al Ca-
merei Americane de Comert din Moldova

mai multe detalii www.aiesec.md
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